
  

تقویت حافظه با این گیاه معجزه گر

به گفته یک پزشک متخصص فیزیولوژی، یکی از دلایل کاهش حافظه، 
افزایش رطوبت  بدن و مغز است و با توجه به این  که مزاج زنجبیل گرم و 
خشک است می تواند رطوبت  زائد بدن به  ویژه مغز را دفع و ضمن ایجاد 
سبکی، باعث تقویت حافظه شود. مصرف زنجبیل به همراه عسل می تواند 

موجب تعدیل مزاج شود.
عضو  و  فیزیولوژی  متخصص  پزشک  میرغضنفری،  سیدمهدی  دکتر 
هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ارتش، به خبرآنلاین می گوید: زنجبیل خواص 
بی شماری دارد و به ویژه اگر با عسل مصرف شود تقویت کننده خوب حافظه 
است، ضمن این که به هضم غذا کمک و نفخ و گاز روده ها را برطرف می کند. به 
گفته دکتر میرغضنفری، یکی از دلایل کاهش حافظه، افزایش رطوبت  بدن و 
مغز است و با توجه به این که مزاج زنجبیل گرم و خشک است می تواند رطوبت  
زائد بدن به  ویژه مغز را دفع و ضمن ایجاد سبکی، باعث تقویت حافظه شود. 

مصرف زنجبیل به همراه عسل می تواند موجب تعدیل مزاج شود.
بهترین نوع، زنجبیل تازه است

زنجبیل دو نوع سفید و خاکستری دارد که خواص  آنها نسبتا شبیه هم 
است و مصرف نوع تازه این گیاه به خصوص برای سالمندان بهتر است. دکتر 
میرغضنفری در پاسخ به این پرسش که تندی زنجبیل می تواند چه عواقبی 
برای افراد داشته باشد می گوید: زنجبیل برای حلق  و گلو مضر است و کسانی 
که دچار التهاب و سوزش گلو یا داغی حلق هستند نباید از آن استفاده کنند. 
ضمن این  که اگر گرم  مزاجان از زنجبیل استفاده کنند، ممکن است دچار 
سوزش گلو، مقعد، ادرار و خارش  پوست شوند. بنابراین مصرف زنجبیل برای 

این گروه از افراد محدودیت مصرف دارد.
مربایی مفید برای تقویت قوای جنسی

زنجبیل، ملین خوبی است و برای کسانی که به  دلیل رطوبت و سردی مزاج 
دچار یبوست می شوند می تواند بسیار مفید و باعث لینت مزاج شود. این 
متخصص با اشاره به اینکه  این گیاه برای بازکردن انسدادهای داخل بعضی از 
اعضا به خصوص کبد افراد با مزاج سرد و مرطوب مفید است و برطرف  کننده 
نفخ معده و باد روده هاست می گوید: از زنجبیل می توان مربا تهیه کرد. این 
مربا طبع خیلی گرمی دارد و علاوه  بر کمک به هضم غذا، برای تقویت قوای 
جنسی در سردمزاجان مفید است. زنجبیل اگر با زرده تخم مرغ عسلی استفاده 

شود برای افزایش مایعات جنسی مفید است.
روغنی موضعی برای رفع نفخ

روغن زنجبیل کاربرد درمانی بسیاری دارد و می توان آن را روی معده و روده  
ماساژ داد تا هم قدرت هضم را بهبود بخشد و هم بادهای بدن را تحلیل برده و 
دفع کند. دکتر میرغضنفری  برای استفاده موضعی از روغن زنجبیل دستوری 
ارائه می دهد به این روش که می توان زنجبیل را قطعه  قطعه کرده و آن را مدتی 
در روغن پایه ای مثل روغن کنجد قرار داد و چند بار زنجبیل را تعویض کرد تا 
مواد آن وارد روغن پایه شود. همچنین برای استعمال خوراکی، می توان زنجبیل 
تازه را پس از شستن به  صورت ورقه  ورقه برید و با نمک و آبلیمو یک ساعت 

گذاشت تا بماند و پس از غذا یکی دو ورقه از آن را برای رفع نفخ خورد. 
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چهل و سومین جشنواره فیلم فجر در دومین 
روز خود فضایی پر از تکذیب، انتقاد، اعتراض و 
پاسخ به ادعاهای مختلف را تجربه کرد و اعتراض 
به وضعیت پخش صدای سالن کاخ جشنواره برای 

دومین روز ادامه یافت.
به گزارش ایرنا، نشست های خبری و نمایش 
فیلم ها شاهد واکنش های مختلفی از سوی عوامل 
و هنرمندان بود که به شدت فضای جشنواره را 

تحت  تأثیر قرار داد.
بسیاری از هنرمندان و سازندگان فیلم ها در برابر 
اتهامات و انتقادات مطرح شده از سوی رسانه ها 
ارائه  را  و مخاطبان، توضیحات و دفاعیات خود 
دادند. در ادامه، به مرور مهم ترین حاشیه ها و 

اتفاقات این روز خواهیم پرداخت.
سونیا پوریامین اولین مجری زن نبود

نشست رسانه ای فیلم سینمایی »آنتیک« در 
دومین روز جشنواره فیلم فجر ۴۳ توسط سونیا 
پوریامین اجرا شد. روابط عمومی چهل و سومین 
جشنواره فیلم فجر اعلام کرد که برای اولین بار 
در جشنواره فیلم فجر، نشست رسانه ای فیلم های 

جشنواره توسط یکی از مجریان زن اداره شد.
این خبر با واکنش صریح سحر عصر آزاد، منتقد 
سال ها  که  کرد  یادآوری  او  شد.  مواجه  سینما 
پیش مجری، کارشناس نشست های فجر بوده و 

پیشوند »اولین« درست نیست.
دست رد »رضا بابک« به سینه صداوسیما

رضا بابک، بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون 
ایران، شنبه شب، ۱۳ بهمن در حاشیه »جشنواره 
فیلم فجر« از انجام مصاحبه با گزارشگر صداوسیما 
واکنش  در  بازیگر ۷۸ ساله  این  کرد.  خودداری 
اختلافات  به  اشاره  با  مصاحبه،  درخواست  به 
طولانی مدت با صدا و سیما گفت: »من با صدا و 
سیما مصاحبه نمی کنم. ۱۵ یا ۱۶ سالی است که 
با صداوسیما مشکل دارم«. رضا بابک به عنوان 
کارگردان، نویسنده و بازیگر در تلویزیون فعالیت 
کرده است. سریال تلویزیونی »آرایشگاه زیبا« نیز 
از جمله کارهای شناخته شده و محبوب او به شمار 

می رود.
نارضایتی برادرزاده فروغ فرخزاد

واکنش برادرزاده فروغ فرخزاد به فیلم »رگ های 

آبی« به خاطر جملات تند و تیزی مورد توجه قرار 
گرفت. او این فیلم را خیانت به یاد و خاطره  فروغ 
دانست. در اولین روز جشنواره  فجر، »رگ های 
برجِ  کوثری در کاخِ جشنواره  اثر جهانگیرِ  آبی« 
میلاد، برای منتقدان و اهالی رسانه پخش شد و 
سام فرخزاد، برادرزاده  فروغ با انتشارِ متنی پیرامون 
نتوانست  تنها  نه  فیلم  »این  نوشت:  فیلم  این 
زندگی فروغ فرخزاد را درست روایت کند، بلکه به 
نوعی خیانت به یاد و خاطره او بود. فروغ، شاعری 
که با جسارت و صداقت، دنیای شعرِ فارسی را 
تکان داد، در این فیلم به یک شخصیت فرعی در 
داستانِ عشقش تبدیل شد! جای خالیِ شعرها، 
فیلم سازی ها و دغدغه های اجتماعی اش در این 
فیلم به شدت احساس می شد. فروغ، بیشتر از 
این بود. او زنی بود که با کلماتش مرزها را شکست 
و با دوربینش واقعیت ها را نشان داد. این فیلم نه 
تنها نتوانست عمقِ وجود او را نشان دهد، بلکه 
به  ارائه کرد.  او  از  نادرست  و  تصویری سطحی 
عنوانِ عضوی از خانواده ی فروغ معتقدم این فیلم 
نتوانست حق مطلب را درباره او ادا کند. فروغ 
فرخزاد شایسته یک روایتِ واقعی و احترام آمیز 
بود، نه این داستان عاشقانه کلیشه ای و بی عمق.«

پیشنهاد اهدای پرینت فیلمنامه به مخاطبان
اعتراض به کیفیت صدای سالن کاخ جشنواره 
نیست،  قرار  ظاهراً  ولی  شده  تکرار  بار  چندین 
در  جمشیدی  پژمان  بکند.  تغییری  صدا  وضع 
واکنش به مشکلات صدای سالن کاخ جشنواره 
همه  به  و  بگیرید  پرینت  را  فیلمنامه  گفت: 
مخاطبان بدهید چون صدا که شنیده نمی شود 
آرش آقابابایی، آهنگساز انیمیشن »افسانه سپهر« 
درباره کیفیت بد سالن میلاد گفت: »تلاشی که ما 
در حوزه صدا کرده بودیم به دلیل سالن اینجا قابل 

پردازش نبود و فقط یک هرج و مرج شنیدیم.«
آقابابایی چندمین نفری بود که به کیفیت پایین 
جشنواره،  اول  روز  کرد.  اعتراض  سالن  صدای 
حسین  و  »صیاد«  فیلم  کارگردان  افشار،  جواد 
این  به  خونی«  »بازی  کارگردان  میرزامحمدی، 

موضوع انتقاد شدیدی داشتند.
پای مناظره های انتخابات به جشنواره باز شد

تکه ای از فیلم »شاه نقش« منتشر شده که در 

آن شاهد بگومگوی هومن برق نورد و بهرنگ علوی 
هستیم.

در این بگومگو هومن خطاب به بهرنگ، متلکی 
می گوید که یادآور حرفهای مسعود پزشکیان در 
مناظرات انتخاباتی است. او می پرسد: تا آخرش 

می مونی دیگه؟
و  احمدلو  شاهد  کارگردانی  به  »شاه نقش« 
تهیه کنندگی علی قائم مقامی در بخش سودای 
فجر  فیلم  جشنواره  سومین  و  چهل  سیمرغ 

حضور دارد.
اعتراض انیمیشن سازان

سپهر«  »افسانه  انیمیشن  خبری  نشست  در 
فجر، مهدی  فیلم  و سومین جشنواره  در چهل 
این  تهیه کننده  و  نویسنده  جوزانی،  جعفری  
فجر  فیلم  دبیرخانه جشنواره  نگاه  از  انیمیشن، 

نسبت به انیمیشن انتقاد کرد. او بیان کرد که 
در  انیمیشن  به  اختصاص یافته  جوایز  تعداد 
جشنواره کافی نیست و این امر نشان دهنده عدم 

توجه مناسب به این حوزه است.
عوامل انیمیشن »افسانه سپهر« از اعطای تنها 
یک جایزه به بخش انیمیشن در جشنواره فیلم 

فجر گلایه داشتند و آن را ناعادلانه دانستند.
»آنتیک« توهین به مقدسات نیست

هادی نائیجی، کارگردان »آنتیک«، در واکنش 
به برخی تفسیرها مبنی بر توهین به مقدسات 
در فیلمش، تأکید کرد که آنچه در فیلم به تصویر 
کشیده شده، خرافه است و ارتباطی به دین ندارد. 
امامزاده  یک  تأسیس  کسی  »اگر  کرد:  بیان  او 
باید  خودش  می داند،  مقدس  و  دین  را  تقلبی 

پاسخگو باشد.«

بسیاری از هنرمندان و 
سازندگان فیلم ها در برابر 

اتهامات و انتقادات مطرح شده 
از سوی رسانه ها و مخاطبان، 
توضیحات و دفاعیات خود را 

ارائه دادند

حاشیه های روز دوم جشنواره فیلم فجر

صداییکههمچنانبدشنیدهمیشود
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عملیــات اجرایــی طرح توســعه فرهنگــرای نجــوم و آسمان نما 
)پلانتاریوم( آغاز شد

به همت سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری شیراز؛

رونمایی از تندیس علامه قطب الدین شیرازی
فرخنده آشوری، خبرنگار روزنامه اتحاد ملت در شیراز، همزمان با دهه 
فجر انقلاب اسلامی طرح توسعه پلانتاریوم فرهنگسرای نجوم با حضور 
شهردار کلان شهر شیراز، رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شــهرداری، رئیس  و تعدادی از اعضای شورای اسلامی شهر شیراز و 
رئیس انجمن نجوم ایران در محل بوســتان معلم فرهنگسرای نجوم 

کلنگ زنی شد و تندیس علامه قطب الدین شیرازی رونمایی شد.
در این مراسم محمد حسن اسدی شهردار کلانشهر شیراز در سخنانی 
اظهار کرد: اهمیت کار فرهنگ، طرح ها و پروژه های عمرانی به قدری 
برای مدیریت شهری،شورای اسلامی شهر شیراز اهمیت دارد که علاوه 
بر امروز که اختصاصی به موضوع فرهنگ دارد در پایان هفته با حضور 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی بخشی از طرح های فرهنگی افتتاح و 

اعلام می شود.
وی افــزود: در دهــه فجر، هرروز به پــروژه های بخش های مختلف 
همچون خدمات شهری، پروژه های فنی و عمرانی و سایر پروژه ها در 

هر بخش اختصاص یافته است.
گفتنی اســت در ادامه این مراسم شهردار کلان شهر شیراز از محل 
موزه فرهنگسرای نجوم بازدیدکرد و با حضور وی و سایر مدیران ارشد 
شهری از تندیس علامه قطب الدین شیرازی در محل بوستان معلم 

رونمایی شد.
در ادامه این مراســم همچنین رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شهرداری شیراز در سخنانی اظهار کرد: عملیات اجرایی طرح 

توسعه فرهنگسرای نجوم و آسمان نما )پلانتاریوم( آغاز شد.
وی افزود: فرهنگسراهایی که در سطح شهر داریم برخی از آنها کارکرد 
تخصصی و شهری دارد و فرهنگسرای نجوم با ابعاد کوچکی که دارد 
خدمات و مخاطبین فراشهری دارد و از شهرستان های کوار و صدرا و 

شهرهای اطراف مخاطبان بسیاری دارد.
معاون فرهنگی شــهردار شــیراز تصریح کرد: این مرکز یک کلاس 
خداشناسی است که مخاطب سیر در عالم و آشنایی با علم نجوم را پیدا 
می کند و این ظرفیت وجود دارد طی قراردادی که با پیمانکار منعقد 
شده است ساختمان جدید، با حمایت های لازم ظرف مدت 9 ماه به 

سرانجام برسد و تجهیز شود.
چوبینی خاطر نشــان کرد: احداث این آســمان نما به عنوان یکی از 
ظرفیت های خوب علمی و گردشگری در شهر شیراز و استان فارس 

و حتی جنوب کشور خواهد بود و این اقدام بزرگ و شاخصی است.
وی اضافــه کرد: یکی از رســالت ها و راهبردهای ســازمان فرهنگی 
شــهرداری شــیراز در این دوره مدیریتی راه اندازی فرهنگسراهای 
تخصصی، تجهیز و بازسازی و به روز کردن آن ها است که در این راستا 
طرح توسعه فرهنگسرای کتاب تعریف و تدوین شد و سایر فرهنگسراها 
همچون خانواده، باشــگاه دختران به صورت کامل بازسازی و در حال 
تجهیز است و این مراکز به صورت تخصصی به شهروندان ارائه خدمات 

دارند.
معاون شهردار و رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری 
شیراز در نشست خبری مشترک با رییس انجمن نجوم ایران با بیان 
اینکه اعتقاد داریم شهر شیراز دارای ظرفیت های کمتر شناخته شده 
ای دارد، گفت: این ظلمی اســت به شهر شیراز شده است، شیراز به 
معنای واقعی کلمه جهان شــهر است، شهر شــیراز تمام گونه های 

مختلف حتی گونه های نوین را در خود دارد و در طول سالیان به این 
ظرفیت ها کم پرداخته شده است.

وی  با بیان اینکه وقتی جشنواره کتاب کودک را برگزار می کنیم چرا 
که این شهر نماد فرهنگ و ادب است، عنوان کرد: وقتی جشنواره تئاتر 
اجتماعی دختران را با حضور صد در صد زنان و دختران برگزار کردیم 
چون با نگاه فرهنگی سعی کردیم تا از خیلی از مشکلات حوزه این قشر 

جامعه جلوگیری شود.
چوبینی با اشاره به موضوع مفاخر تصریح کرد: اینکه ما در کنار دانشگاه 
ها قرار گرفتیم چون نوع نگاه فرهنگی متفاوت است، جایزه ملی ادبیات 
دانشگاه و شهرداری را درنظر گرفتیم مدیریت شهری در ابعاد مختلفی 
در ارتباط به دانشگاه پرداخت هاست، اینکه یک جایزه ملی به نام یکی 
از مشاهیر شیراز باشد می تواند به ظرفیت های بی نظیر شهر شیراز 
بپردازد و سبب حضور مشاهیر دیگر در شهر شیراز می شود و گردشگر 

جذب خواهد شد. 
معاون فرهنگی شهرداری خاطرنشان کرد: روز چهارشنبه جایزه قطب 
الدین شیرازی در حوزه نجوم در یک مراسم اهدا می شود، همچنین از 
چاپ عکسی نسخه خطی کتاب قطب الدین شیراز رونمایی می شود، 
ما فرهنگسراها را در حوزه های مختلف فعال می کنیم تا بتواند درحوزه 
های مختلف خدمات رسانی کرده و شاهد رشد فرهنگی در شهر باشیم.

وی خاطرنشان کرد: شاید یکی از این پروژه ها از لحاظ فیزیکی و رقمی 
قابل قیاس با خیلی از پروژه ها نباشد اما چون لایه های مختلف مردمی 
را دخیل می کند، بسیار تأثیرگذاراست، این پروژه ها بسیار مهم است و 

در مسیر فرهنگ سازی قرار دارد.
 عدم شناخت شهر سبب ایجاد ناملایمات اجتماعی در شهر 

می شود
در ادامه، علی نیزی، رییس اداره گردشــگری و امور زیارتی با اشاره به 
کلان پروژه »شهر من« گفت: هویت شهری یکی از مسائلی است که 
کمتر به آن پرداخته شده است، عدم شناخت شهر منجر به ناملایمات 
اجتماعی در شهر می شود، شیراز گردشگر پذیر و مهاجر پذیراست، ما 
16 ریزپروژه داریم که هر کدام از آنها بســیار فاخر است به طور مثال 
شیرازشناســی 80 ساعت آموزش تئوری و 40 ساعت آموزش عملی 
دارد که استفاده نام ریز پروژه بر آن بر آن اجحاف می کند، در مرحله 
اول ۷0نفر تحت آموزش قرار می گیرند و کســانی که در آن شرکت 

کنند جایگاه ویژه ای در شیراز شناسی دارند.
وی رســانه را عضوی از خانواده نخبگان خواند و افزود: رسانه ارتباط 
گســترده ای دارد و ما تقاضا داریم نگاه ویژه ای به پروژه »شهر من« 

داشته باشد چرا که تمام این پروژه ها در راستای هم قرار دارند.
هجدهمین همایش ملی نجوم و اخترشناسی در شیراز برگزار 

می شود
معین مصلح، رییس انجمن نجوم ایران و عضو هیئت علمی دانشــگاه 
شیراز با اشاره به کلنگ زنی مکان آسمان نماها در حاشیه این نشست 
و بیان اینکه ارزش چنین کارهای فرهنگی صرف یک مکان نیســت، 
گفت: افرادی که زمانی را در این آسمان نماها می گذراند تاثیر زیادی 
می پذیرند، به فرض کودکی که از طریق تلسکوپ با کیهان آشنا می 
شود در ذهنش تعقلی شــکل می گیرد که در مسیر زندگی او تاثیر 

گذار است.

وی افزود: این کار فرهنگی فراتر یک کار نمایشی و علمی است چرا که 
می تواند در مسیر زندگی انسان ها موثر باشد و امیدواریم شاهد توسعه 

بیشتری در این بخش باشیم.
مصلح اعلام کرد: از 16 تا 18 بهمن ماه هجدهمین همایش ملی نجوم 
و اخترشناسی در شیراز برگزار می شود، همایش های ملی به صورت 
سالانه برگزار می شود و این فرصتی برای تعامل فعالان این حوزه است 
که دســتاوردهای خود را با هم به اشــتراک می گذارند و این رویداد  
است که امسال شیراز میزبان آن است، مهمترین رویداد اخترشناسی 

کشور است.
وی با بیان اینکه اولین نشست های حوزه اخترشناسی در شیراز برگزار 
شده است، تصریح کرد: اولین رصدخانه نجوم در شیراز ساخته شده و 
این شهر در این مسیر پیشرو بوده است، این همایش ها در دانشگاه ها 
برگزار می شود چرا که به دانشگاه و شهر اعتبار می شود، دانشگاه شیراز 
بعد از 14 سال دوباره میزبان این همایش شده است که میزبانی دوباره 

ممکن است سالها طول بکشد.
رییس انجمن نجوم ایران این رویداد را دو روزه خواند و گفت: بیش از 
60 مقاله به دبیرخانه همایش ارسال شده که 48 مقاله انتخاب شده 
است، این رویداد میزبان نمایندگانی مانند حضور نماینده ارمنستان 
اســت و تعدادی مهمان خارجی برخط نیز داریم که سبب شده برای 

اولین بار این همایش به صورت سه روزه برگزار شود.
این عضو هیئت علمی دانشگاه شــیراز ادامه داد: در مورد موضوعات 
مختلف مانند مباحث نظری،کیهان شناسی، سحابی ها، ستارگان و 
غیره به صورت تخصصی در این همایش پرداخته می شــود، در کنار 
این رویداد مهم برای اولین بار نمایشگاهی در راستای انعکاس اخبار و 
ابراز نجوم و ابزارهای نور برگزار می شــود که علاقمندان می توانند از 
محصولات این شرکت ها بازدید کنند، همچنین پژوهشگران در حاشیه 

این همایش کارگاه های تخصصی در این زمینه برگزار می کنند.
مصلح عنوان کرد: برای نخســتین بار منجمان تازه کار در کنار حرفه 
ای ها قرار می گیرند و دستاوردهای شرکت های موفق را می بینند و 
کارآفرینی و اشتغال زایی در این بخش را مشاهده می کنند و انگیزه ای 

برای تازه کاران برای فعالیت در این حوزه می شود.
وی با اشــاره به شکل گیری کمیته نجوم آماتور با حمایت شهرداری 
شیراز خاطرنشــان کرد: این یکی از دســتاوردهای برگزاری چنین 
رویدادی است، سازمان فرهنگی شهرداری شیراز در کنار انجمن نجوم 
ایران قرار گرفته تا ما بتوانیم یک رویداد ملی با کیفیت بالا رامیزبانی 

کنیم.
اعتبار شهر به فعالیت های فرهنگی اش است

رامین طالبی، معاونت فرهنگی هنری و ورزشــی ســازمان فرهنگی 
شــهرداری شیراز نیز در ادامه این نشست با بیان اینکه ارزش و اعتبار 
شــهر همانطور که به زیرساخت ها برمی گردد بخشــی از آن نیز به 
فرهنگ آن بر می گردد، گفت: کارهای ما زیربنایی اســت و برخلاف 
تصور اینکه همه از ما آمار و ارقام می خواهند اما تاثیر آنها در زندگی 

مردم، حائز اهمیت است.
طالبی رسانه را سفیر فرهنگی خواند و افزود: به همین دلیل انتظار می 
رود رسانه رسالت فرهنگی خود را در راستای رسالت خبری خود دنبال 

کند تا بتوانیم گام های موثرتری در حوزه فرهنگ برداریم.
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